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افزایش سن فرزندآوری 
آرمان ملی: بیشترین فراوانی ولادت ها در 
سال ۱۳۹۹ متعلق به مادران ۳۰ ساله و بیش ترین 
فراوانی ولادت ها مربوط به پدران ۳۴ ساله بوده 
است. در سال گذشته یک میلیون و ۱۱۴ هزارو 
۱۲۸ ولادت در پایگاه اطلاعات جمعیت کشور ثبت 
شد که یک میلیون و ۸۶ هزارو ۵۶۶ مورد آن در 
همان سال رخ داد یعنی سال ۱۳۹۹ به ثبت رسیده 
است. میانگین سن مادران در ولادت های ثبت شده 
سال گذشته نیز ۲۹ سال و ۲ماه و میانگین سن 
پدران در ولادت های ثبت شده ۳۳ سال و ۷ماه بوده 
است همچنین سهم پدران و مادران جوان یعنی ۱۸ 
تا ۳۵ ساله از کل ولادت های جاری ثبت شده بدون 
توجه به مرتبه تولد فرزند به ترتیب ۶۵. ۳ و ۸۱. ۸ 

درصد بوده است. 

قاچاق شاهین سانان به 
کشورهای عربی

ایلنا: مدیر کل دفتر حفاظت و مدیریت حیات 
زیست گفت:  وحش سازمان حفاظت محیط 
بیش ترین گونه های پرندگان در معرض قاچاق، 
شاهین سانان از جمله بحری و بالابان ها هستند 
که اغلب به کشورهای جنوبی حاشیه خلیج فارس 
قاچاق می شوند. شهاب الدین منتظمی افزود: 
درحال حاضر عمده ترین حیوانات در معرض تهدید 
قاچاق، پرندگان شکاری هستند. بیشترین گونه های 
پرندگان در معرض قاچاق، شاهین سانان از جمله 
بحری و بالابان ها هستند که اغلب به کشورهای 

جنوبی حاشیه خلیج فارس قاچاق می شوند. 

کاهش دمای کشور
آرمان ملی:  رئیس مرکز ملی پیش بینی و 
مدیریت بحران مخاطرات وضع هوا، ضمن اشاره به 
بارش باران و برف در نقاط مختلف کشور از کاهش 
دما از ۵ تا ۱۰ درجه سانتیگراد خبر داد. صادق 
ضیائیان افزود: امروز شنبه ۲۵ دی ماه در اغلب 
مناطق کشور بارش پیش بینی می شود، شدت 
بارش در این روز در استان های فارس، کهگیلویه 
و بویر احمد، بوشهر، شمال شرق خوزستان، 
چهارمحال و بختیاری، جنوب و غرب کرمان، 
خراسان رضوی، شمال خراسان جنوبی و برخی 

مناطق هرمزگان پیش بینی می شود. 

درخواست از رئیس جمهور 
آرمان ملی: جمعی از فعالان و کارشناسان در 
استان هرمزگان از رئیس جمهور خواستند نسبت 
به ثبت جهانی جزیره هرمز اقدام شود تا از تخریب 
این سرمایه ملی جلوگیری و مقدمات تبدیل آن به 
دومین اکو موزه فراهم شود. در نامه آنها خطاب 
به سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور کشورمان 
نوشتند: سالیان سال است که این پیشینه سرافراز 
تاریخی و طبیعی گاهی خود را در قالب سنگ 
نوشته های بادافشان رودان، سنگ نگارهای باستانی 
دهتل بستک، قلعه های هزاره میناب و فین و مغویه، 
صنعت لنج سازی قشم، بافت معماری بندر کنگ و 
گاهی در قالب مناظر بی نظیر طبیعی چون جنگل 
حرا )هرا( و غارهای نمکدان قشم موجب افتخار و 

عشق به مام میهن شده است. 

۵ هزار تبلیغ غیرمجاز سلامت 
میزان: رئیس کل سازمان نظام پزشکی ایران، 
خواستار ساماندهی تبلیغات سلامت محور در 
فضای مجازی و شبکه های اجتماعی شد. محمد 
رئیس زاده، افزود: بالغ بر ۵ هزار تبلیغ غیرمجاز 
سلامت در فضای اینستاگرام وجود دارد که رفع 
آن ریشه در حل کاستی های قانونی دارد، زیرا 
زیرساخت های سازمان نظام پزشکی برای ورود به 
این حوزه کافی نبوده، اما دلیل بر ساکت ماندن هم 
نیست و به انجمن ها این تفویض اختیار داده شده 
است که اگر تعداد انگشت شماری از همکاران اقدام 
به تبلیغات غیرمجاز می کنند؛ انجمن مربوطه 
می تواند تذکرات لازم را به فرد خاطی بدهد و 
انجمن ها نیز در این زمینه باید فعال تر و جدی تر 

عمل نمایند. 

۵۰ جاده روستایی زیر برف 
آرمان ملی: مدیر راهداری و حمل و نقل 
جاده ای خوی گفت: به دلیل بارش برف و کولاک 
در حال حاضر محور خوی – چالدران مسدود است. 
اصغر کاظمی با اشاره به بارش سنگین برف در 
خوی اظهار کرد: بر اثر بارش سنگین برف راه ۲۶ 
روستا در بخش صفائیه و منطقه آلند، ۱۳ روستا 
در بخش قطور و ۱۳ روستا در بخش مرکزی خود 
مسدود شده است. به دنبال بارش سنگین برف 
و کولاک محور خوی به چالدران تا اطلاع ثانوی 
مسدود و تردد در سایر محورهای اصلی خوی 

امکانپذیر نیست. 

آب شرب مردم شیرین نشد 
رکنا: یک از نمایندگان زابل در مجلس گفت: 
به خاطر بی برنامگی دولتمردان وقت، آب مردم 
شیرین نشد، پروژه ای که به نام مردم سیستان بود 
اما به کام دیگران شد. محمد سرگزی، افزود: مقام 
معظم رهبری ۸۵۰ میلیون دلار برای بهبود وضعیت 
معیشت مردم به استان سیستان و بلوچستان 
اختصاص داد. مسئولان و دولتمردان باید بهترین 
تدبیر را انجام می دادند تا وضعیت معیشتی مردم 
بهبود یابد. متاسفانه این پول نقد تزریق شد و به 
جای اینکه با مدیریت صحیح مصرف شود در یک 
پروژه که مطالعاتی روی آن صورت نگرفته بود 
هزینه شد. با این استدلال که هر چه سریعتر باید 

این پول هزینه و مصرف شود تا برگشت نخورد. 

در ارزیابی برنامه های کاهش آسیب مشخص شده که 
مراجعان زیادی از مراکز کاهش آسیب مثل شلترها و دی آی 
سی ها استقبال کردند و به دلیل ایجاد دسترسی، افراد کاملا 
محروم که از پایین ترین اقشار جامعه هستند، توانسته اند از 
این خدمات استفاده کنند. در زمینه انتقال بیماری، در بخش 
HIV و رشد شدیدی که حدودا ۱۰ تا ۱۲ سال پیش وجود 
داشته است، در حال حاضر به دلیل برنامه های کاهش آسیب، 
نگرانی ها از رشد این بیماری کمتر و بیماری کنترل شده است. 
مراکز کاهش آسیب در برنامه خودارزیابی بین المللی به عنوان 
نمونه موفق از طریق سازمان های بین المللی در منطقه و دنیا 
معرفی شده و از این جهت سعی شده که عملکرد پویا داشته 
باشد و خدمات جدیدی شامل موبایل سنترها، ایستگاه های 
کاهش آسیب و مراکز سیار و یا ادغام مراکز گذری/ شلتر و... 
اضافه شود؛ از این جهت به رغم کاستی هایی که باید جبران 
کرد، فعالیت ها قابل قبول ارزیابی شده است. در برنامه کاهش 
آسیب منطقه ای که قرار است در آن فعالیت کاهش آسیب 
انجام گیرد حتما باید ارزیابی و بررسی شود و هیچ نوع خدمتی 
قبل از ارزیابی صورت نمی گیرد، این مراکز نزدیک مکان هایی 
است که در آنجا افراد معتاد و پرخطر حضور دارند تا بتوانند از 
این خدمات استفاده کنند. در واقع تیم ها به سمت پاتوق ها 
و هسته های داغ که تجمعات در آن مکان حضور دارند رفته 
و خدمات ارائه می دهند و این چیزی است که به مرور زمان 
نشان داده چقدر استقبال از این برنامه خوب بوده است که 
حتی با وجود دستگیری پلیس باز این افراد به خاطر سابقه ای 
که از خدمات ما دارند به مراکز ما مراجعه می کنند. بنابراین 
مراکز کاهش آسیب نمی توانند مقطعی باعث تجمع افراد 
باشند بلکه ابتدا در ارزیابی ها و جانمایی ها، مناطق تجمع و 
پاتوق ها شناسایی می شوند و راه اندازی مراکز و ارائه خدمات 
براین اساس در آن منطقه فعال می شود، اما متاسفانه تصور 
افراد بر این است که علت تجمع افراد در این مناطق به خاطر 
مراکز کاهش آسیب است، درحالی که موضوع بر عکس بوده 
و اگر مکان یا افراد پرخطر شناسایی نشوند و وجود نداشته 
باشند خدماتی ارائه نمی شود و مراکز فعال نخواهد شد برنامه 
کاهش آسیب سیاست  ها، برنامه ها و مداخلاتی است که با هدف 
اولیه کاهش عواقب بهداشتی، اجتماعی و اقتصادی متعاقب 
مصرف مواد روانگردان قانونی/ غیرقانونی صورت می  گیرد و 
الزاما با کاهش مصرف مواد همراه نیست. به این لحاظ هم فرد 
مصرف  کننده، هم خانواده و اجتماع از منافع برنامه کاهش 
آسیب بهره مند می شوند. بسته کاهش آسیب کامل HIV، بر ۹ 
جزء اصلی و مشتمل بر آموزش و اطلاع رسانی، خدمات سرنگ و 
سوزن )NSP( یا Safe Injection، خدمات درمان جایگزین 
 Opioid Substitution Therapy با مواد شبه اپیوئیدی
OST((، خدمات تشخیصی اچ ای وی و توصیه به انجام تست 
)PIT(، ارائه درمان ضد رتروویروسی )ARV( به مبتلایان به 
HIV، برنامه ترغیب و توزیع کاندوم )Safe Sex(، تشخیص، 
مراقبت و درمان بیماری  های مقاربتی )STI(، تشخیص، مراقبت 
و درمان بیماری سل و تشخیص، مراقبت، درمان و پیگیری و 
هماهنگی واکسیناسیون هپاتیت است. به نظر می رسد همین 
تعداد مراکزی که وجود دارد، کافی است؛ حتی ممکن است 
مراکز کاهش یابد، چراکه بسیاری از این افراد به دنبال درمان 
هستند. حتی در این مراکز اینگونه افراد به مراکز درمان ارجاع 
داده می شود و حتی سامانه ای وجود دارد که مشخصات این 
افراد در این سامانه ثبت می شود. بنابراین مراکز کاهش آسیب 
در توانمندی افراد هم تاثیر به سزایی داشته و به عنوان یکی از 
ستون های موضوع کنترل اعتیاد و کاهش تقاضا است؛ پس 
کاهش آسیب نه تنها تعداد افراد آسیب پذیر را افزایش نمی دهد، 
بلکه باعث کاهش تعداد آنها هم می شود. موضوع مطالعه 
کارتن خوابی و بی خانمانی معتادانی که دچار آسیب های شدید 
شده اند هیچ گاه برای آنها بحث خدمات نیست، زیرا این افراد 
آنقدر دچار مشکلات جدی هستند و مشکلات آنها ریشه های 
دیگری از جمله مشکلات فردی، خانواده، اجتماع و جامعه دارند 
که به اینجا رسیده اند وگرنه ارائه خدمت خود به خود نمی تواند 

این آسیب را زیاد کند. 

برنامه کاهش HIV در میان معتادان 

روی خط آرمان ملی

     88760176                                              
روشنایی خیابان

روشنایی خیابان ها و جاده ها واقعا خیلی مهم است که باید 
فراهم شود تا از خطرات و تصادفات جاده ای جلوگیری شود. 
چند سالی است که خیابان ۲۰ متری قربانی مهرشهر استان 
البرز روشنایی ندارد و این خیابان بسیار تاریک و پرخطر است. 

از مسئولان تقاضای رسیدگی به این موضوع را داریم. 
حبیبی از مهرشهر

وام ودیعه مسکن
از بانک با ما تماس گرفته شد که وام ودیعه مسکن به طور 
کامل قطع شده است و دیگر پیگیر این وام نباشیم، چرا حداقل 
برای متقاضیانی که ماه ها در نوبت بوده اند، پرداخت نمی شود 
واقعا این کار درست نیست از مسئولان تقاضا داریم که حداقل 
کسانی که مدارک خود را به بانک برای تکمیل پرونده  داده اند 

این وام پرداخت شود. 
سعیدی از تهران 

کمک به مدرسه
باتوجه به وجود مشکلات اقتصادی مدارس دولتی، مدیران 
مدارس دولتی اقدام به دریافت کمک اجباری از دانش آموزان 
می کنند و وقتی برای دریافت کارنامه و یا برنامه  امتحانات به 
مدرسه می رویم به ما اعلام می کنند که با پول به مدرسه بیایید 
وقتی مدارس غیر حضوری است، این چه معنی دارد که کمک 

به مدرسه شود. 
یک شهروند از تهران 

فاطمه رضوان مدنی
 رئیس مرکز درمان اعتیاد 

سازمان بهزیستی 

یادداشـــت

در اردبیل و شهرکرد نیز به ترتیب حدود ۱۰۰ و 
۳۰۰ معلم به اعتراض پرداختند، حراست اداره کل 
آموزش و پرورش قم مانع ورود معلمان معترض 
به ساختمان شد و این اعتراض با شعارهایی مانند 
»اجرای همترازی بدون حقه بازی« عده ای معدود 
به حاشیه کشیده شد. در سه شهر استان مازندران، 
یزد، مشهد و تهران تجمعاتی برگزار شد. در ایلام، 
رشت و سمنان و حتی سیستان و بلوچستان با وجود 
سفر وزیر آموزش و پرورش تجمعاتی برگزار شد. در 
بخشی از بیانیه این تجمع به »بی توجهی های به 
امر آموزش« اعتراض شده است. شورای هماهنگی 
تشکل های صنفی فرهنگیان در این بیانیه علاوه بر 
اجرای »اصولی و کامل« رتبه بندی فرهنگیان و 
همسان سازی بازنشستگان شده است. این تجمعات 
در شرایطی برگزار می شود که لایحه رتبه بندی 
معلمان پس از حدود ۱۰ سال بلاتکلیفی و افزایش 
تجمعات اعتراضی معلمان در ماه های اخیر سرانجام 
روز ۲۴ آذر امسال به تصویب مجلس شورای اسلامی 
رسیده و حالا در انتظار تایید شورای نگهبان است. در 
واکنش به نحوه تصویب این لایحه، سخنگوی کانون 
صنفی معلمان با اعلام اینکه طرح تصویب شده مورد 
تأیید معلمان و تشکل های صنفی فرهنگیان نیست 
گفته بود که »تجمعات سراسری معلمان تا رسیدن 

به مطالبه مطلوب ادامه خواهد داشت«.
   مشکل کار کجاست؟

 اما مشکل کار کجاست و چرا اعتراض معلمان با 
وجود وعده های نمایندگان مجلس و دولت، به پایان 
نمی رسد. محمدرضا نیک نژاد، فعال صنفی معلمان و 
کارشناس آموزشی نیز به این امر تاکید دارد و معتقد 
است: »در آخرین گردهمایی سراسری معلمان 
کشور که پنج شنبه در بیش از ۱۰۰ شهر برگزار شد 
و معلمان برای سومین بار در یک ماه اخیر و چندمین 
بار در یکسال گذشته صدای اعتراض خود را به گوش 
مسئولان و جامعه رساندند، اما همچنان با بی تفاوتی 
مسئولان روبه رو شده اند.« وی در پاسخ به این 
سوال که ریشه این اعتراضات چیست و چرا به اتمام 
نمی رسد، به »آرمان ملی« می گوید: »شاید جرقه 
اولیه که تقریبا در یکی - دو سال گذشته همیشه در 
کشور وجود داشته و هر از چند گاهی معلمان جمع 
می شدند تا فریادشان به گوش مسئولان برسانند، 
همسان سازی حقوق بازنشستگان است که بنا به 
قوانین مصوب باید با شاغلان همتراز می شد و در 
چندین سال گذشته نادیده گرفته می شود. با توجه 
تورم های لجام گسیخته ای که در کشور داریم و 
بحران های اقتصادی که برخی از اقلام را چندین 
برابر با افزایش قیمت روبه رو ساخته و می سازد، 
بازنشستگان از قافله زندگی راحت و متوسط عقب 

مانده اند و افزایش های دستمزدی و مستمری 
سالیانه، زندگی همه آنها را در بحران قرارداده است. 
برای همین بازنشستگان آموزش و پرورش در کنار 
دیگر بازنشستگان تامین اجتماعی که از حقوق و 
مزایای بسیار کمتری نسبت به بازنشستگان دیگر 
ارگان های دولتی برخوردارند، این اعتراضات را 
سامان دادند و در یک یا دو سال گذشته همواره 
این اعتراضات وجود داشته است.« وی در ادامه 
صحبت هایش می افزاید: طی چند ماه اخیر و 
درآمیختن این اعتراضات با اعتراض معلمان شاغل و 
رسمی، به  دلیل عدم اجرای لایحه رتبه بندی و حتی 
دور زدن این لایحه ، به یک نقطه عطف رسیده است. 
ما سومین گردهمایی معلمان را در یک ماه گذشته 
داشتیم، که گستردگی آن در شهرهای کشور، در ۱۰ 
سال اخیر بی سابقه بود و معلمان و بازنشستگان با 
این گردهمایی ها توانستند، صدای خود را به گونه ای 
بازتاب بدهند و به گوش جامعه برسانند که به هرحال 
حساسیت های لازم را در جامعه ایجاد کرد، اما 
همچنان از طرف دست اندرکاران و مسئولان نادیده 
گرفته می شود که امیدواریم با اقدامات سراسری 
اخیر، آنها صدای بازنشستگان و معلمان را بشنوند 
و تلنگری به آنها باشد. عدم اجرای صحیح قانون 
همسان سازی حقوق شاغلان دلیل اصلی اعتراضات 
اخیر و ادامه پیدا کردن آن است و قوانین مصوب 
که در مجلس و دولت در نظر گرفته شده، به دلیل 

مشکلات بودجه ای نادیده گرفته می شود.«
   رتبه بندی که دور زده شد؟!

 لایحه رتبه بندی یک چارچوبی است که براساس 
آن معلمان با برون دادهای شغلی و حرفه ای خود، 
با همدیگر مقایسه  می شوند و معلمی که برون داد 
بهتری دارد )از نظر مسئولان(، پاداش می گیرد و 
آنهایی که نتیجه درستی ندارند، یا تنبیه می شوند 
یا پاداش را دریافت نمی کنند. جدا از اینکه این 
دیدگاه مسئولان که به شکل قانون درآمده درست 
یا غلط است، اما تجارب جهانی آن را رد می کند 
و در آموزش این امر رویکرد درستی به حساب 
نمی آید، نیک نژاد نیز به این امر باور دارد و اظهار 
می کند: »باید تشکل های صنفی با این طرح مجلس 
مخالفت می کردند، چون به نظر می آید یک لایحه 
ضد آموزشی است. اما لابه لای این طرح و در بند 
هشتم، به افزایش حقوق، نتایج و تاثیرات افزایش 
حقوقی که در بر می گیرد، مورد توجه معلمان قرار 
گرفته است و لایحه رتبه بندی اگر چه به نظر می آید 
که یک لایحه ضد آموزشی است، اما اجرای آن به 
یکی از خواسته های معلمان تبدیل شده است. قرار 
بود بنا براین لایحه معلمان به ۵ دسته یا رتبه تقسیم 
بندی شوند که این گروه ها که از لحاظ اسمی نیز 

بسیار شبیه ۵ رتبه در دانشگاه ها بود و قرار بر این 
بود که هر معلم با رتبه مشخص، ۸۰ درصد حقوق 
هم رتبه خود را در دانشگاه ها دریافت نماید. این 
لایحه در اواخر دولت روحانی به تصویب رسید و به 
مجلس سپرده شد. دولت سیزدهم خیلی موافق این 
لایحه نبود و نمی خواست زیر بار این هزینه  برود، اما 
وقتی معلمان خواستند، دولت مکلف شد لایحه ای 
را که از دولت قبل به آنها به ارث رسیده و هزینه های 
هنگفتی را به دولت سیزدهم تحمیل می کند، 
از کارایی بندازند و در این راه نیز موفق بودند. به 
این شکل که واژه »دریافتی ۸۰ درصدی« را نگه 
داشتند، ولی همه معلمان با پایین ترین و اولین 
رتبه دانشگاهی که می شد مربی، مقایسه می شود 
و هیچ معلمی نباید کمتر از ۸۰ درصد حقوق یک 
مربی دانشگاه را بگیرند که این پایین ترین رتبه و 
عملا لایحه را از کارایی لازم می انداخت. البته این 
امر با مطالبات بازنشستگان همراه شد و تجمعات 

اخیر را ایجاد کرد.
   تناقض گویی از واقعیت تا وعده  

 این فعال صنفی معلمان، باور دارد که در این مدت 
تناقض گویی هایی که وجود داشته، موجب ناراحتی 
معلمان شده است و می افزاید:  زمانی که رئیس 
کمیسیون آموزش در چندین گفت وگوی رسانه ای 
اذعان دارد حقوق های بسیار از معلمان در صورت 
اجرای لایحه به بیش از ۱۶ میلیون تومان خواهد 
رسید!. اما سخنان مسئولان دولت چیز دیگری بود 
و آنها می گفتند که در صورت اجرای لایحه رتبه 
بندی کمتر از شش میلیون ۷۰۰ هزار تومان پول 
دریافت نمی کنند. این وتناقض گویی ها موجب 
ناراحتی معلمان شده و در این میان جامعه می گوید: 
» با تصویب این لایحه  که در پیج و خم  راهروهای 
مجلس گیر افتاده، یک معلم چرا باید حقوق ۱۶ 
میلیون تومانی بگیرد در صورتی که طبقات فرودست 
جامعه و قشر متوسط ۳ تا ۴ میلیون تومان حقوق 
می گیرند!« و این ضد تبلیغ برای معلمان است. این 
تناقض گویی ها که قرار بود حقوق معلمان را ترمیم 
نماید، به یک جایی رسیده که به نظر نمی آید یک 
میلیون تا ۱.۵ میلیون حقوق آن افزایش پیدا کند که 
این افزایش هیچ گرده ای از زندگی آنها باز نمی کند. 
میانگین حقوق معلمان، حدود ۵ میلیون تومان 
است و با اجرای لایحه رتبه بندی افزایش یک تا ۱.۵ 
میلیون تومانی پیدا و حقوق آنها نهایتا به ۶ تا ۶.۵ 
میلیون می رسد، در حالی که به باور مسئولان خط 
فقر ۱۲ میلیون تومان است. حتی با این رتبه بندی که 
دیگر قابل توجیه نیست و از روح خالی شده، نهایتا در 
صورت اجرا نصف میزان خط فقر، یک معلم حقوق 

دریافت می کند.

»آرمان ملي« از مطالبات و انتظارات از مجلس روایت مي کند:

معلمان و بازنشستگان در تجمع سراسري
  محمدرضا نیک نژاد: تناقض حقوق 16 میلیونی معلم، آنها را ناراحت کرده است

 آرمان ملی- منیره چگینی: بـــرای 
سومین بار در یک ماه گذشته تجمع 
صنفی معلمان در روز پنج شنبه در بیش 
از 100 شهر برگزار شد و کماکان آنهــا به 
تاخیر یا بهتر بگوییم دور زدن طرح رتبه 
بندی معلمان معترض هستند. انتقاد 
معلمان و بازنشستگان به حدی بـود که 
در مرکز استانی حدود 1۵0 تن از معلمان 
تجمع مسالمت آمیزی برگزار کردند. 
در شیراز، اصفهان، زنجان و دو شهر 
آذربایجان غربی تجمعاتی با جمعیت 
حدود ۵0 تا ۳00 نفر در مقابل اداره کل 

آموزش و پرورش استان برگزار شد.

 به هیچ کس 
اعتماد نکنید! 

وزیر بهداشت گفت: مبارزه با 
فساد، مهم ترین مؤلفه دولت است؛ 
شرایطی  هیچ  تحت  فساد  بروز 
برای ما قابل تحمل نیست. بهرام 
عین ا...ی مبارزه با فساد را یکی 
دیگر از مهم ترین موضوعات مورد 
توجه در وزارتخانه دانست و افزود: 
مبارزه با فساد مهم ترین مؤلفه 
دولت است که حتما باید نظارت 
کافی در این خصوص وجود داشته 
باشد. مهم ترین اصل آن، این است 
که به هیچ شخصی اعتماد نکنید و 
تنها سیستمی کارها را جلو ببرید. 
سیستم باید در اداره امورات حاکم 
باشد. همچنین عملکرد بر مبنای 
قانون باید همواره مورد توجه قرار 
گیرد چرا که بسیاری از مشکلاتی که 
امروزه وجود دارد به این دلیل است 
که در راستای قانون انجام نشده اند. 
اگر فردی به قانونی اعتراض دارد 
نباید خلاف آن عمل کند چرا که به 

هیچ وجه مورد قبول نیست. 

ورامین از مناطق 
آندمیک »سالک« 

معاون امور بهداشتی دانشگاه علوم 
پزشکی شهید بهشتی با بیان اینکه 
تمام مراکز بهداشتی آماده ارائه خدمت 
به مبتلایان بیماری سالک هستند، 
گفت: مراکز بهداشتی با کنترل و از 
بین بردن جوندگان و سگ های آلوده 
در راستای مقابله با این بیماری گام بر 
می دارند. سهرابی با اشاره به تشکیل 
تیم های بهداشتی برای کنترل بیماری 
و تلاش های مراکز بهداشتی برای 
از بین بردن مخازن آلوده در مناطق 
آندمیک افزود: با توجه به اینکه ناقل 
بیماری سالک پشه است کنترل آن 
کمی دشوار است، همشهریان باید در 
این زمینه هوشیار باشند و همچنین 
سایر سازمانها نیز اطلاع رسانی لازم را 
در این خصوص انجام دهند.  به گفته 
وی، تعداد مبتلایان به سالک نسبت به 
دو سال گذشته تغییر چندانی نداشته 
است؛ به طوری که سال ۹۸ تعداد 
۴۴ مورد ابتلا و سال۹۹ نیز ۳۳ مورد 
بیمار در این منطقه شناسایی و درمان 
شدند. امسال نیز تاکنون ۴۸ مورد 
شناسایی شدند که تحت درمان قرار 
گرفتند و برای هیچ یک از این بیماران 
آثار غیر قابل جبران ناشی از بیماری 

سالک ایجاد نشده است. 

آرمان ملی: حادثه تصادف زنجیره ای بهبهان، 
تبدیل به یک فاجعه شده، و هر روز گزارش های 
مختلفی در رابطه با آن شنیده می شود. بنا بر 
گزارش اعلامی پلیس، در این حادثه جو پایدار 
در کمتر از ۲۰ دقیقه تبدیل به جو ناپایدار شد و 
توده مِه غلیظی در جاده نشست، جاده دو طرفه 
بود و مسیر رفت آن هیچ مشکل خاصی نداشت، 
رانندگان در مسیر رفت با احتیاط عبور کردند 
و هیچ حادثه ای روی نداد. در مسیر برگشت، 
یک دستگاه تریلی با سرعت ۶۰ تا ۷۰ کیلومتر 
بر ساعت وارد مِه شده و در یک لحظه به دلیل 
بالارفتن تراکم زیاد مه، دید راننده محدود شد و 
وی به سرعت با ترمز گرفتن و توقف، سعی داشت با 
سرعت کم طی مسیر کند اما خودروهای پشت سر 
به علت عدم رعایت فاصله طولی و توجه به جلو با 
تریلی برخورد کرده بودند.  در تصادف زنجیره ای 
بیش از ۵۰ خودرو در جاده بهبهان ـ اهواز که 
صبح روز دوشنبه ۲۰ دی رخ داد، بنابر اعلام 
روابط عمومی مرکز اورژانس پیش بیمارستانی 
و مدیریت حوادث دانشگاه علوم پزشکی جندی 
شاپور اهواز پنج نفر شامل یک زن و چهار مرد 

کشته و ۴۱ نفر شامل پنج زن و ۳۶ مرد مصدوم 
شدند. 

  باید ایربگ ها بررسی شود 
رئیس پلیس راهور می گوید: »در حادثه بسیار 
دلخراش بهبهان، ایربگ هیچ کدام از خودروها باز 
نشد، وی ضمن انتقاد جدی از خودروسازان، تعیین 
سهم تقصیر برای آنها در این حادثه و معرفی شان 
به مراجع قضائی، متذکر شده که چرا خودروسازان 
ارابه مرگ تولید می کنند، استانداردها درست 
نظارت نمی شود و وزارت صمت کنترلی نمی کند.« 
پس از اظهارات رئیس پلیس راهور؛ پیمان پیرایش؛ 
مدیر کل نظارت بر اجرای استاندارد صنایع فلزی 
گفته است که »باید در این موضوع نخست بررسی 
شود آیا ایربگ های سمت سرنشین قفل بوده 
است یا خیر)!(، در ضمن اگر پلیس گزارش تخلف 
خودروساز را به آنها ارائه کند، از مراجع قضائی 
پیگیری خواهند کرد.« با این حال سرهنگ عین 
ا... جهانی معاون اجتماعی و فرهنگ ترافیک پلیس 
راهور ناجا، اعلام کرده که »ایربگ در هیچ یک از 
۲۷ خودروی ایرانی در حادثه تصادف زنجیره ای 
بهبهان باز نشده بود. بخش عمده ای از خودروهایی 

که در حادثه تصادف زنجیره ای بهبهان تصادف 
کرده بودند خودروهای داخلی بود.  ۲۸ خودرو 
خودرو در این حادثه آسیب های جدی دیده بودند 
و ۲۷ خودرو داخلی برای شرکت های ایران خودرو 

و سایپا بود و فقط یک دستگاه خارجی بود. 
  اعلام جرم می کنیم 

در این میان، کمیسیون حقوق بشر کانون 
وکلای دادگستری مرکز به دنبال حادثه تصادف 
زنجیره ای خودروها در جاده بهبهان ـ اهواز از 
دادستان خواسته برای تعقیب خودروسازان 
داخلی و متولیان استاندارد اعلام جرم عمومی 
شود. آن طور که باشگاه خبرنگاران پویا گزارش 
داده، درخواست کمیسیون حقوق بشر کانون 
وکلای دادگستری مرکز در پی سخنان سردار 
سید کمال هادیانفر؛ رئیس پلیس راهور فرماندهی 
انتظامی کشور مبنی بر بازنشدن ایربگ هیچ کدام 
از خودروها در تصادف زنجیره ای بهبهان مطرح 
شده است. کمیسیون حقوق بشر کانون وکلای 
دادگستری مرکز در درخواست خود از دادستان 
برای تعقیب خودروسازان داخلی عنوان کرده است: 
خبر تأسف بار باز نشدن کیسه هوای خودروهای 
داخلی در حادثه بهبهان و آمار تلفات ۵۰ کشته 
و زخمی بار دیگر ضرورت رعایت و نظارت بر 
استانداردهای ایمنی ناظر بر ارتقای کیفیت و 
امنیت خودروهای داخلی را تداعی کرد. فعل و 
ترک فعل تولیدکنندگان از حیث تسبیب اعم از 
با واسطه و بی واسطه، نیازمند کارشناسی است. 
تمرکز بر اقدامات پیشگیرانه و تعقیبی از حیث 
جنبه عمومی جرم مورد مطالبه عمومی است تا 
به تعبیر رئیس پلیس راهور کشور »ارابه مرگ« 
در اختیار شهروندان قرار نگیرد. کمیسیون مذکور 
درخواست کرده ضمن بررسی سریع کارشناسی و 
اعلان به افکار عمومی، دادستان علیه خودروسازان 
متخلف و متولیان استاندارد اعلام جرم کند و 
گزارش روند تعقیب و تحقیقات مقدماتی را با هدف 
بازدارندگی و اصلاح اثربخش رویه های پیشین، به 

اطلاع شهروندان برساند. 

 »آرمان ملی« از حواشی یکی از بزرگ ترین تصادفات جاده ای کشور در نیم قرن اخیر گزارش می کند: 

اعلام جرم علیه خودروسازان 
   از 28 خودرویی که اکثرشان تولید داخل بودند، یک ایربگ باز شد! 

ضرورت نهضت 
جاده ای، در گردشگری 

وزیر میراث  فرهنگی با اشاره به 
استفاده از ظرفیت راه ها و  جاده ها 
برای فرهنگ سازی و معرفی میراث  
فرهنگی گفت: در حال طراحی 
و استانداردسازی نهضت معرفی 
و  بیلبورد  نصب  برای  جاده ای 
فرهنگی هستیم.  معرفی میراث  
سید عزت ا... ضرغامی با اشاره به 
استفاده از ظرفیت راه ها و  جاده ها 
برای فرهنگ سازی و معرفی میراث  
حال  در  کرد:  تصریح  فرهنگی 
طراحی و استانداردسازی نهضت 
معرفی جاده ای برای نصب بیلبورد 
و معرفی میراث  فرهنگی هستیم. 
صحبت هایی در این راستا با وزیر راه 
داشته ام، معاونان میراث  فرهنگی باید 
اماکن اصلی را در استان ها مشخص و 
اولویت بندی کنند. این مقام مسئول 
با اشاره به برگزاری جلسات ادواری 
با مدیران وزارتخانه اظهار کرد: ۱۷ 
راهبرد برای مدیران تبیین کرده ایم 
که با اجرای آنها به یک زبان مشترک 

 در نگاه و فکر برسیم. 


